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Abstract 

 

Serotherapy and vaccination are means of immunization against infectious 

diseases. They have not stopped developing since their discovery about a hundred years 

ago. The diversified nature of vaccines and serums, and the different ways of 

administration prove it. 

The WHO has established a vaccine schedule for the prevention of target 

diseases, but this schedule depends on the health policy and budget of each country, 

hence the differences in schedules and the variation in indications between countries. 

The latest innovations in vaccinology are of great importance because they are 

becoming the solution to a multitude of diseases, including the COVID-19 pandemic.  

Within these advances, Algeria is in perpetual development which is confirmed 

by the introduction of three new vaccines against COVID-19 namely Sputnik, Astra 

Zeneca and Sinovac in the vaccination program. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Résumé 

 

La sérothérapie et la vaccination sont des moyens d’immunisation contre les 

maladies infectieuses. Ces dernières n’ont pas cessé de se développer depuis leur 

découverte il y a environ une centaine d’année. D’ailleurs la nature diversifiée des 

vaccins et des sérums, et les différentes voies d’administration le prouvent. 

L’OMS a fixé un calendrier vaccinal pour la prévention des maladies cibles, 

néanmoins ce calendrier dépend de la politique sanitaire et des budgets alloués de 

chaque pays, d’où les différences notées dans les calendriers et la variation des 

indications entre les pays. 

Les dernières innovations en vaccinologie suscitent énormément d’importance 

parce qu’elles deviennent la solution contre une multitude de maladies notamment la 

pandémie de la COVID-19.  

Au sein de ces avancés, l’Algérie est en perpétuel développement ce qui est 

confirmé par l’introduction de trois nouveaux vaccins contre la COVID-19 à savoir 

Spoutnik, Astra Zeneca et Sinovac dans le programme de vaccination. 

 

 

 


